

REFERAT

Referent: Trine Ravn

DH årsmøde 2018

Dato: 4. april 2018 kl. 19 – 21.30

Rødovre Gaard, Loen

Mødet indledes med Lars Midtiby, direktør for DH holder et oplæg omkring optimering af sin politiske indflydelse som lokalforening. Referatet fra oplægget er ikke fyldestgørende, men skal ses som en formidling af enkelte holdningsnedslag.

Noter fra oplægget

- Politisk spil – tidlig indflydelse er godt. Gerne lang tid før høringsmuligheder, i forbindelse med opstart af indsatserne.
- Personlige relationer til embedsfolk og politikere er vigtige – skab tillidsforhold til nogle stykker (hellere få, men gode). Giver mulighed for ”hulemøder” og skaber uformelle rum hvor der er plads til gensidig fortrolig sparring.
- Politiske sager:
 1. Sæt fokus på generelle problemstillinger
 2. Have konkrete eksempler parat
 3. Gerne klar også med mulige løsninger
- Tjek DHs hjemmeside handicap.dk for gode indsatsområder som det kan anbefales at arbejde med i de lokale afdelinger. Mange eksempler kommer fra andre lokalforeninger.
- Balancere mellem store visioner og konkrete forslag.
- Tænk medierne med – der er tæt sammenhæng mellem medie opmærksomhed og politisk opmærksomhed.
- Vær opsøgende på en positiv måde – gør hele tiden opmærksom på handicapområdet, så det ikke bliver glemt, blandt alle de andre politiske områder.
- Skal man bokse i ringen eller vinde deres hjerter? Begge dele, men mest dialog – skæld ud hjælper ikke på den lange bane – vi har mere brug for politikerne end omvendt. Vi er forpligtiget til at vende tilbage til dialogen også efter ”kamp”. Må nogle gange være glad for det man får. En vurdering fra gang til gang. Husk mest positiv dialog og så vagthund når det gælder
- Vi er leverandører af viden og erfaring om hvordan det er at leve med et handicap
- Politikerne skal syntes det er vigtigt – eksempelvis Erik Nielsen som kørestolsbruger for en dag? Sætte fokus på tilgængelighed i Rødovre – det er godt at give politikerne en oplevelse de ikke glemmer.

Efter oplægget var der input / kommentarer / spørgsmål fra salen

- Opmærksomhed på at selv om autisme ligger under psykiatriområdet, så er det ikke en sygdom som skal behandles. Psykiatrien har ofte en Recovery tilgang til hjælp, hvilket ikke giver mening for et menneske med autisme. Det er et problem at den sociale hjælp ikke kender til autisme.
- Henledning af DHs opmærksomheden på de nye kommunale udbudsregler, som gør det muligt at samle indkøb m.v. – der er frygt for at det medfører et reduceret udvalg af hjælpemidler

Opstart på dagsorden for Årsmødet 2018

Ad. 1. Valg af dirigent

Lars Midtiby er valgt.

Ad. 2 Valg af referent

Trine Ravn er valgt.

Ad. 3 Godkendelse af dagsorden

Dagsorden godkendes.

Ad. 4. Navneoprøb og optælling af stemmeberettigede

Anne Jørnø	Autismeforeningen
Helle Terkelsen	Gigtforeningen
Jytte Andresen	PTU
Torben Andersen	Muskelsvindforeningen
Per Busk Petersen	Høreforeningen
Tom Olsen	LEV
Birthe Madsen	DHF
Willy Kofod	Diabetesforeningen
Trine Ravn	Hjernesagen
Ea Hardy	Epilepsiforeningen

I alt 10 stemmeberettigede er fremmødte.

Øvrige tilstede: Kim Møller, Jane og Esther Høreforeningen, Sigrid og Ulla DHF,

Ad. 5. Valg af stemmetællere

Willy og Jane er valgt.

Ad. 6. Beretning 2017 til godkendelse

Beretningen gennemgås og godkendes med følgende bemærkninger:

- Hvor blev arrangementet på Rødovre Gaard, med fokus på inklusion i folkeskolen, annonceret? Det gjorde i Lokal Nyt over to uger med halvsides annoncer. Det var rigtig ærgerligt med den lave tilslutning.
- Spørgsmål til om der mangler noget i beretningen? Perioden fra det opløste årsmøde til dette nuværende årsmøde er ikke medtaget. Reminder at beretningsperioden løber frem til årsmødet. Dette noteres af formanden.

Ad. 7. Fremlæggelse af årshjul og handleplan 2018

Handleplanen gennemgås og godkendes med følgende bemærkninger:

- Der henledes opmærksomheden på at det omtalte Handicapråd ikke er godkendt af byrådet.
- Der er yderlige forslag til hvad der skal arbejdes videre med i kommunen / DH Rødovre regi:
 - Afhjælpning af oplevelsen af manglende retssikkerhed omkring cpr. Numre
 - Bedre adgang til hjælpemidler for alle aldersgrupper
 - Bedre adgang til hjælp til daglig livsførelse, herunder adgang til arbejdsmarkedet
 - Der skal arbejdes mere med usynlige handicap / kommunikationshandicap
 - Der er for lidt, for ringe og for ukvalificeret social hjælp – der opleves at mangle individuelle skøn og der er en oplevelse af at kommunen ikke overholder lovgivningen – det er der ønske om at man arbejder på at få forbedret.
 - Børn med usynlige kognitive handicap (herunder epilepsi) får for sen hjælp i skolerne

Dirigenten bemærker at det bliver FU / bestyrelsens opgave i det kommende år at drøfte hvordan man kan arbejde videre med disse områder.

Ad. 8. Fremlæggelse af forslag om §18 midler fra kommunen

Der er ikke ansøgt om midler i år, da forventningen er at vi ikke har brug for pengene i dette år. Lars Midtiby orienterer om en ekstraordinær pulje som udbydes i år på 3.5 mio. kroner til aktiviteter i foreningerne, som kan søges i løbet af året.

Deadline for §18 midler er altid den 1. april og den 1. oktober hvert år.

Ad. 9. Fremlæggelse af regnskab 2017

Regnskabet gennemgås og godkendes med følgende bemærkninger:

- Posten omkring kursus og konferencer udgør en meget stor del af det samlede budget. Hvad er indeholdt i denne post? Formanden fortæller at posternes navne er prædefineret fra DHs side og at det derfor kan se lidt misvisende ud. De konkrete udgifter under posten er ikke medtaget til mødet. Der har været deltagelse i KL Handicap og psykiatri konference i Kolding samt VISO konferencen om børn, unge og voksne handicappede i Nyborg.
- Bliver bestyrelsesmedlemmer betalt for at deltage i julefrokosten? Formanden: Nej, man bliver betalt for sin mødedeltagelse, men ikke sin deltagelse i julefrokosten, hvilket er stadfæstet på et tidligere bestyrelsesmøde.
- Anmodning om at kursus- og konferenceaktiviteter bliver nævnt i årsberetningen, samt at de der har været afsted, refererer og videndeler med resten af bestyrelsen på møderne.

Ad. 10. Fremlæggelse af budget 2018, samt ansøgning til DH

Budget fremlægges, herunder orienteres der om at der er ansøgt DH om 20.000 kr. til årets drift. Budgettet godkendes med følgende bemærkninger:

- Der er spørgsmål til om ikke foreningen har brug for flere penge til at afholde aktiviteter for? Formanden forklarer at der i indeværende år var afsat 5.000 kroner til aktiviteter for børnefamilier, som endnu ikke er brugt. Forslag og indsatser til aktiviteter er meget velkomne, ligesom der vil være mulighed for at søge flere penge hos DH og gennem §18 midler også senere på året.
- Det bemærkes at budgettet (ligesom regnskabet) er svært gennemskueligt, når posterne er forhåndsdefineret. Lars Midtiby tager problematikken med tilbage til DH – det skal være muligt at lave lokal tilpasning så tallene fortsat giver mening og er gennemskuelige.

Ad. 11. Valg til forretningsudvalget (FU) og revisor

- Jane og Edith ønsker ikke genvalg. Der er kommet 2 rettidige indstillinger til posterne, hvormed Lis og Willy vælges.
- Lis genopstiller til revisorposten. I forbindelse hermed føres det til referat at Per stemmer imod at Lis sidder både i FU og som revisor, men da der ikke er andre der opstiller og det ikke er imod DHs bestemmelser, vælges Lis til posten igen.
- Aktuelt består FU således af følgende bestyrelsesmedlemmer:
 - Tom (formand) *LEV*
 - Jytte *PTU*
 - Torben *Muskelsvindforeningen*

- Willy Diabetesforeningen
- Lis Diabetesforeningen
- Det bemærkes at kommunikationshandicap mangler at være repræsenteret.
- Det understreges at når man sidder i udvalg, råd eller andet (uanset hvilke) sidder man som DH Rødovre repræsentant og ikke som repræsentant for egen forening.

Ad. 12. Valg til stående udvalg

Der er i forbindelse med punktet ønske om at den generelle opbygning omkring lokalforeningen, med forretningsudvalg (FU), bestyrelses, foreningsrepræsentation m.v. gennemgås. Det besluttet at lave en gennemgang af formalia omkring organisering på et kommende bestyrelsesmøde.

Følgende vælges til de stående udvalg

- Børnefamilier: Trine, Anne og Tom (nye i udvalg)
- Busudvalget: Jane (genvalg)
- Tilgængelighed: Jytte og Torben (genvalg)
- Kursusudvalget: Tom

Der ud over blev der spurgt ind til hvad tilgængelighedsudvalget har haft fokus på i 2017 og udvalget fortalte om

- Udvalget mødes 3-5 gange årligt med kommunen.
- Sparring med kommunen omkring nye arealer på volden hvor stigningen bl.a. var for stor.
- Der har været en række sager omkring forskellige skoler, omkring handicapparkeringen på Rødovre Gaard, der er blevet bevilliget elevator i Rødovrehallen, ligesom der er lavet handleplaner generelt på tilgængelighedsområdet.
- Helle bemærker at der er mulighed for gratis at uddanne sig til tilgængelighedskonsulent, hvilket Helle pt er i gang med.

Ad. 13. Behandling af indkomne forslag

Der er indkommet et forslag. Per præsenterer forslaget og baggrunden herfor. Der er 4 foreninger der ønsker at indstillinger og udvælgelse til Handicaprådet går om, idet de finder at udvælgelsen ikke er foregået retmæssigt og at kommunikationshandicap ikke er repræsenteret i det nye handicapråds sammensætning.

Lars Midtiby fastslå at det nye handicapråd lever op til alle krav i DH, herunder også bredden omkring handicapgrupperne, idet sammensætningen af kandidater også favner kommunikationshandicap (Hjernesagen). Lars Midtiby fastslår også at det er en demokratisk ret at tage et forslag til afstemning og spørger gruppen om de ønsker afstemning omkring forslaget, hvilket bekræftes.

Således gennemføres en afstemning hvor resultatet er 6 i favør for at fastholde det nuværende handicapråd og 4 i favør for at lade processen gå om. Således fastholdes indstillingen, med handicaprådets nuværende sammensætning, til byrådet.

Lars Midtiby henstiller til det nuværende handicapråds medlemmer at der i en sådanne situation som den aktuelle, påhviler medlemmerne en særlig forpligtigelse til lydhørhed og opmærksomhed overfor de handicapgrupper der ikke er repræsenteret i handicaprådet.

Ad. 14. Eventuelt

Der kommer følgende punkter til eventuelt:

- Der er ønske om at annoncere møder og aktiviteter i Rødovre LokalNyt. Formanden bemærker at dette er dyrt, men at der måske er mulighed for at annoncere gennem ”registrering af lokale aktiviteter” dette undersøges nærmere. Indtil videre aftales det at annoncere på egen hjemmeside / kalenderen.
- Trine er blevet web-ansvarlig og kan kontaktes hvis der er ønsker til indholdet på siden.
- Der udtales ønske om åbenhed og gennemsigtighed i DH Rødovre generelt, hvilket der er bred enighed omkring.

Afslutningsvis taler Lars Midtiby til den samlede gruppe om hans oplevelser som dirigent og gæst for aftenen. Lars oplever at det er tydeligt at lokalforeningen er delt i to fløje og at der sidder en gruppe med stærke holdninger, som vælger ikke at indgå i arbejdet. For at kunne flytte noget, politisk og praktisk, er det en nødvendighed med et velfungerende samarbejde blandt foreningerne i bestyrelsen.

Ønsket fra Lars er at vi alle lægger stridsøksen ned og bruge det næste år på at kigge fremad, for i fællesskab at arbejde for bedre vilkår for mennesker med alle typer af handicap.